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به نظر می رسید با آغاز دهه 90 ماجرای 
طرح تحول اقتصادی و تحول ساختاری 
به  زیـــادی  تــا حــد  نیز  بانکی  در نظام 
ــده و دیگر جزء  فــرامــوشــی ســپــرده ش
اولویت های دولت به شمار نمی رود. 
اســت:  معتقد  بـــاره  ــن  ای در  عیوضلو 
»احــمــدی نــژاد در دو ســال آخــر دولت 
دهم، عملاً ماجرا را رها کرده بود؛ یعنی 
رویکرد او در سال های 92 - 91 با رویکرد 
او در نیمه دوم دهه 80 کاملاً متفاوت 
بود؛ لذا این قضایا و طرح ها کلاً به محاق 
رفت و فراموش شد. البته ما در شورای 
هماهنگی بانک ها به فعالیت های خود 
به عنوان بازوی مشورتی این شورا ادامه 
می دادیم تا اینکه در انتخابات ریاست 
جمهوری یازدهم، دولت آقای روحانی 
روی کار آمد. این موضوع در دولت اول 
آقای روحانی انصافاً دنبال می شد. بدین 

در همان ایام به همراه 
طیب نیا، دژپسند، 

معمارنژاد، شاپور محمدی 
و فرهاد رهبر در طرح جامع 

اقتصاد مقاومتی با یکدیگر 
همکاری داشتیم که طرح 

خیلی کامل و گسترده ای 
راجع به اقتصاد مقاومتی 

بود.
همچنین مسئولیت این 

طرح با آقای دکتر رهبر 
بوده و یکی از قسمت ها و 
عناصر اصلی مبانی نظری 
آن طرح بر عهده من بود 

که متأسفانه آن طرح نیز با 
مشکلاتی مواجه و نیمه کاره 

رها شد؛ در حالی که اگر 
نهایی می شد، می توانست 

خروجی خیلی خوبی داشته 
باشد.

در همان جلسات نیز یک 
حلقه ویژه تشکیل شد 

که در آن حلقه کسری از 
مباحث اقتصاد مقاومتی را 

دنبال می کردیم.
من در همان جلسات نوع 

نگاهی را که در طرح تحول 
بانکی داشتم، مطرح کردم

 بازخوانی فشار مجلس 
ح تحول بانکی برای ارائه طر

رئیس کل بانک مرکزی با اعضای کمیسیون های اقتصادی مجلس دیدارهایی داشته و نمایندگان مجلس 
در این دیدارها با او اتمام حجت کرده و به او می گویند اگر دولت در موضوع تحول نظام بانکی لایحه ندهد، 

خودمان در مجلس طرح خواهیم داد

 بررســـی کتاب تاریـــخ بانکداری اســـامی در ایـــران طی روزهـــای اخیر به 
موضـــوع تحـــول نظام بانکی رســـید؛ موضوعـــی که بخشـــی از زمان دولت 
محمود احمدی نژاد و حســـن روحانی را به خود اختصاص داد و تیم هایی 
در وزارت اقتصـــاد و بانـــک مرکزی بـــا پی جویی های نماینـــدگان مجلس، 
در ایـــن زمینـــه پیگیری هایـــی را انجام می دادند که البته به نتایج روشـــنی نیز نرســـید. در شـــماره امـــروز مباحث 

ح شـــده اســـت. بیشـــتری درباره این ابرپروژه بانکی مطر

تهیه پروپوزال 
طرح تحول 

بانکی

کتاب

طـــرح پاریـــزی آن زمـــان بـــه من 
مـــن  از  جهانگیـــری  می گفـــت 

پیگیـــر ایـــن موضـــوع اســـت.
در واقـــع، یکی از دلایلی که وزارت 
اقتصـــاد طـــرح تحـــول بانکـــی را 
مجـــدداً  بنـــده  مســـئولیت  بـــا 
آغـــاز کـــرد، این بـــود کـــه دولت 
ح  می خواســـت در مقابـــل طـــر
مجلـــس دســـت خالی نباشـــد و 

پاســـخی داشـــته باشد.
جامـــع  ح  طـــر مـــا   ، یـــن برا بنا
بانکداری را شـــروع کردیم. سال 
94 بـــود کـــه تیـــم مـــا به صـــورت 
بدیـــن  گرفـــت.  شـــکل  کامـــل 
ترتیـــب بـــا توجـــه بـــه تجربیاتی 
که از بررســـی طـــرح در معاونت 
اقتصادی وزارت اقتصاد در دولت 
ح گسترده ای  دهم داشـــتیم، طر

را شـــروع کردیـــم.
پروپوزال یـــا اصطلاحاً RFP طرح 
را نیز وزارت اقتصاد و تیم شـــاپور 
محمـــدی و پاریـــزی تهیـــه کرده 
بودند؛ از این رو، طرح مذکور که 
از طـــرف وزارت اقتصاد به ما داده 
شـــده بـــود، طـــرح جامعـــی بود 
که چهار محـــور اصلـــی آن نظام 
پولی بانکـــی، عملیات بانکداری، 
ســـاختار نظـــام پولـــی بانکـــی و 

ســـامانه یکپارچـــه بانکی بود.

موضوعات بود نیز همین مسأله بود.
ــان بــه مــن می گفت  ــ پـــاریـــزی آن زم
موضوع  این  پیگیر  من  از  جهانگیری 
است. در واقع، یکی از دلایلی که وزارت 
اقتصاد طرح تحول بانکی را با مسئولیت 
بنده مجدداً آغاز کرد، این بود که دولت 
مجلس  ح  طــر مقابل  در  می خواست 
داشته  پاسخی  و  نباشد  خالی  دســت 
باشد. بنابراین، ما طرح جامع بانکداری 
را شروع کردیم و سال 94 بود که تیم 
ما به صورت کامل شکل گرفت. بدین 
ترتیب با توجه به تجربیاتی که از بررسی 
طرح در معاونت اقتصادی وزارت اقتصاد 
در دولت دهم داشتیم، طرح گسترده ای 

را شروع کردیم.
ح را نیز  RFP طر پروپوزال یا اصطلاحاً 
محمدی  شاپور  تیم  و  اقتصاد  وزارت 
و پاریزی تهیه کرده بودند؛ از این رو، 
طرح مذکور که از طرف وزارت اقتصاد 
به ما داده شده بود، طرح جامعی بود که 
چهار محور اصلی آن نظام پولی بانکی، 
عملیات بانکداری، ساختار نظام پولی 

بانکی و سامانه یکپارچه بانکی بود.« 
رئیس  سیف،  ــی الله  ول اثنا  همین  در 
ــای  ــض ــا اع ــز بـ ــی ــرکـــزی ن کـــل بــانــک مـ

صورت که اسحاق جهانگیری به عنوان 
با  شخصاً  جمهور  رئیس  اول  معاون 
وزارت اقتصاد تماس می گرفت و پیگیر 

ماجرا بود. 
از طرفی آقــای پاریزی که در جلسات 
در  اقتصاد  وزارت  اقتصادی  معاونت 
فرزین  دکتر  ریاست  با  و  قبل  ــت  دول
از  نیز حضور داشــت و اصطلاحاً یکی 
اعــضــای آن جلسات بـــود، در دولــت 
یازدهم معاون بانکی وزیر اقتصاد شده 
ح  بود و عملاً مسئولیت ادامه این طر
برعهده او بود. همچنین پاریزی آدم 
بسیار فعالی بود، در همان اوایل دولت 
روحــانــی بــه مــن گفت کــه کارهایت را 
انجام بده، بزودی دوباره این فعالیت ها 
از سر گرفته می شود و مجدد سراغ شما 

خواهیم آمد.« 
»من در همان ایام به همراه طیب نیا، 

محمدی  شاپور  اد،  معمارنژ دژپسند، 
ح جامع اقتصاد  و فرهاد رهبر در طــر
با یکدیگر همکاری داشتیم  مقاومتی 
که طرح خیلی کامل و گسترده ای راجع 
همچنین  بــود.  مقاومتی  اقتصاد  بــه 
مسئولیت این طرح با آقای دکتر رهبر 
بوده و یکی از قسمت ها و عناصر اصلی 
ح برعهده من بود  مبانی نظری آن طر
ح نیز با مشکلاتی  که متأسفانه آن طر
مواجه و نیمه کاره رها شد؛ در حالی که 
اگر نهایی می شد، می توانست خروجی 
همان  در  باشد.  داشته  خوبی  خیلی 
تشکیل  ــژه  وی حلقه  یک  نیز  جلسات 
شد که در آن حلقه کسری از مباحث 
را دنبال می کردیم.  اقتصاد مقاومتی 
من در همان جلسات نوع نگاهی را که 
ح  ح تحول بانکی داشتم، مطر در طر
کردم. طرح این موضوع در آن جلسات 

باعث شد مجدداً یک طرح تحول بانکی 
دیگر را آغــاز کنیم. آن زمــان طیب نیا 
وزیر اقتصاد و رهبر، مشاور او بود. رهبر 
را  این مباحث  تا  پیشنهاد داد  به من 
در وزارت اقتصاد مطرح کنم که از دل 
همین مباحث یک ابَرپروژه پولی بانکی 
در وزارت اقتصاد شکل گرفت و اواخر 
سال 93 بود که این موضوع به قرارداد 

منتهی شد.«
»یکی از دلایلی که آن زمان باعث شد 
تدوین  فکر  به  مجدداً  اقتصاد  وزارت 
لایحه ای درباره قانون بانکداری بیفتد، 
بود.  بخش  ایــن  در  مجلس  تحرکات 
ح  مجلس در آن ایام قصد داشت طر
ــدون ربــا را  ــلاح قــانــون بــانــکــداری ب اص
دنبال کند که شخص اصلی و محوری آن 
ماجرا نیز آقای مصباحی مقدم بود که در 
مجلس نهم عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس بود. آن زمان مصباحی مقدم 
و کمیسیون اقتصادی مجلس مکاتبات 
مختلفی را با ارکان دولت انجام می دادند 
ــد، به  که اگر لایحه ای در این بــاره داری
مجلس بیاورید، در غیر این صورت، ما 
بالاجبار طرح می دهیم. یکی از دلایلی 
که خود اسحاق جهانگیری پیگیر این 

گزارش


